
Zpráva o chovu velkých kníračů za roky 2019 – 2023, konference KCHK 

25.11.2023 

Vážení delegáti, vážení hosté a předsednictvo , 

4 roky uplynuly a zase tu máme konferenci …. Přemýšlím kolik konferencí už jsem absolvovala a kolik 

zpráv jsem už přečetla … Hodně věcí se změnilo, nejen v našem hobby mají někteří lidé problém se 

domluvit na společné věci, na řešení problémů. V době chytrých telefonů a umělé inteligence často 

spolu lidé neumějí nebo nechtějí komunikovat ..  

Přeci jenom však máme všichni bez ohledu na názory něco společného a to je láska ke psům, našim 

kníračům kdy by jsme všichni udělali cokoliv aby se jim dobře dařilo a to nám pak dělá radost. 

Celoživotní láska k tomuto plemeni mne také ještě stále motivuje pro toto plemeno nadále pracovat i 

přes všechno co se okolo děje. Znovu zkusím na všechny apelovat – pojďme spolupracovat a snažit se 

o co nejlepší zdravý chov našich kníračů ať už jakéhokoliv rázu a barvy. Ať nám už v tak složitém světě 

dělají radost co nejdéle. Předem děkuji všem co o mých slovech budou alespoň přemýšlet.  

Moje parketa jsou velcí knírači a já vás teď ve stručnosti seznámím s jejich chovem a událostmi za 

poslední 4 roky v České republice.  

Naši velcí knírači jsou už po mnoho let především úspěšní na sportovním poli, tzn. že chov velkých 

kníračů v ČR je stále o něco více orientován na „práci“ než na „výstavy“ . V poslední době se však opět 

používají ke krytí i psi z exteriérových linií. I když i u nás jako v současné době na celém světě jsou linie 

„exteriérových chlupáčů“ a linie „pracovních tvrdosrstých kníračů“ musím s potěšením říct, že i s 

výstavními chlupáči se cvičí a někteří mají složené i nejvyšší zkoušky ! Je super, že se jim majitelé věnují 

nejen na výstavách, ale i na cvičáku. Na druhé straně i naši pracovní psi jsou většinou slušného exteriéru 

a už tradičně patří mezi nejhezčí závodní psy na mistrovstvích. Zkráceně řečeno nejsou v našem chovu 

velkých kníračů až na výjimky extrémy. Tento trend začíná být v poslední době vidět i v Německu kdy 

někteří jedinci z chovatelských stanic orientovaných především na výstavy soutěží na nejvyšší úrovni 

především ve stopách. Velký knírač JE pracovní plemeno a je třeba s ním cvičit aby byl ovladatelný i 

když má být „jen“ jako společník nebo rodinný pes ! Podmínka do chovu alespoň jedné jakékoliv 

zkoušky je tedy rozhodně na místě, zvlášť v dnešní době kdy se více řeší Welfare zvířat a odpovědnost 

majitelů psů za jejich svěřence. Vše je otázka ovladatelnosti a u tak velkého psa jako velký knírač bych 

řekla, že je výcvik i nutností !  

Chov velkých kníračů má lehce zvyšující  tendenci co se týká odchovaných vrhů a zapsaných štěňat. Na 

minulé konferenci jsem vám říkala, že odchováváme už přibližně 10 let zpátky kolem 20 vrhů ročně 

s přibližně 150 štěňaty.  

Konkrétně : 

v roce 2019 bylo narozeno celkem ve všech barvách 157 štěňat z 25 vrhů  

v roce 2020 bylo narozeno celkem 162 štěňat z 25 vrhů 

v roce 2021 – 23 vrhů – 169 štěňat 

v roce 2022 – 23 vrhů – 187 štěňat  

v letošním 2023 – 21 vrhů – 158 štěňat ( žádná další fena by u ž letos rodit neměla)  

 

Po úpravě bonitace velkých kníračů p+s (kdy není povinné kousání) se začínají v této barvě zvedat počty 

vrhů a odchovaných štěňat na průměrně 3 v roce a odchovaly jsme už také 1 vrh při 6ti černostříbřitých 

štěňat . 

 



Nejvíce odchovaných štěňat v letech 2020-2023 v barvě černé je stabilně  v chovatelských stanicích :  

- Radinie - 99 štěňat 

- Hanno Veto - 62 štěňat  

- Goldest danubius - 60 štěňat 

- Od Devíti vrb – 48 štěňat 

- Z Bedýnky – 35 štěňat 

- Sluneční paprsek - 32 štěňat 

VK v barvě p+s odchovává především chovatelská stanice „Ve-Fi“ – chovatelka Veronika Fialová -21 

štěňat, 

Dále „z Habrůvky“ chovatelky Ivety Hladké  – 19 štěňat, – Iveta Hladká a 1 vrh čst 6 štěňat  

 

Bonitace 

Účast na bonitacích byla následující : 

Rok 2019  

VKč. 23 zařazeno, 1 VKč. odstoupil, 13 splnilo výkonnostní bonitaci, 1 VK ps zařazen (kousal), 4 VK p+s 

odstoupili pro nesplnění obrany 

Rok 2020 (začala platit úprava pro VK p+s bez kousání) 

VK č. 17 zařazeno, 1VKč odstoupil, 3 VK č. splnili výkonnostní bonitaci , 4 VK p+s zařazeni 

Rok 2021 

Zařazeno bylo rekordních 30 VK č., 2 VK č. odstoupili, 8 VK č. splnilo výkonnostní bonitaci, 2 VK p+s byli 

zařazeni, a zařazen byl 1. VK čst.  

Rok 2022 

16 VK č zařazeno, 1 VKč odstoupil, 3 VK č. splnilo výkonnostní bonitaci, 8 VK p+s zařazeno, 1 VK čst. 

zařazen 

V letošním roce 2023 

29 VK č. zařazeno, 3 VK č. odstoupili, 17 výkonnostní bonitaci bylo splněno, 5 VK p+s zařazeno 

  

Celkem za 4 roky bylo zařazeno do chovu : 92 VK černých , 7 VK č. odstoupilo, dále bylo zařazeno  19 

VK p+s, 2 VK čst. , 42 VKč. splnilo výkonnostní bonitaci .  

 

Teď se podíváme ještě trochu zpátky co se událo za poslední 4 roky a týkalo se i našich kníračů. 

V roce 2020 a následně 2021 zasáhla i nás pandemie COVID, doba kdy se nemohlo nikam a nemohlo 

se prakticky nic . Předsednictvo reagovalo na spoustu stále se měnících opatření tím, že umožnilo na 

určitou dobu zúčastnit se bonitace a uchovnit naše knírače bez požadované výstavy, krytí bez 

požadovaných zkoušek protože prostě nebylo možné tyto povinnosti splnit. Ze začátku tohoto období 

nikdo nevěděl co nás čeká a většina chovatelů vyčkávala. Lidi pracovali z domova a začala být velká 

poptávka po štěňatech asi ve všech plemenech. I knírači se prodávali bez problémů, poptávka 

převyšovala nabídku. Zvyšovaly se ceny štěňat. Chovatelé si na tenhle stav velice rychle zvykli a 

nechávali nakrýt své feny. Štěňata se prodala, trh se nasytil. Po pandemii Covid tu máme obrácenou 

situaci – lidi šli do práce, vše se zdražuje a zájem o štěňata prudce klesl. Zvláště v letošním roce kdy je 

odchováno i zase míň štěňat mají někteří chovatelé velký problém svá štěňata udat . Není výjimkou , 

že jim na dvoře skotačí i 4 – 6 půlročních i starších štěňat . A věřte mi, je velice obtížné možná i ne zcela 

možné plnohodnotně se starat o několik půlročních štěňat velkých kníračů. Každý chovatel by si měl 

rozmyslet zda v této době svou fenu nakrýt a jestli má alespoň nějaké zájemce před krytím a brát vážně 

doporučení PCH.  



Knírač velký černostříbřitý 

1.7.2023 bylo FCI uznáno plemeno velký knírač černostříbřitý. A i u nás máme už tuhle barvu 

zastoupenou. Velký knírač v barvě černostříbřité je nové plemeno a aby se zabránilo příliš úzké 

příbuzenské plemenitbě je dovoleno i u nás křížení barev za předpokladu stanovených genetických 

testů na barvu. Prováděcí předpisy v chovu této barvy jsme převzali od země původu – PSK Německo. 

Předpisy jsem přeložila a po schválení předsednictvem jsme je zveřejnili na webu KCHK. Teď jsou 

předloženy na schválení konferencí ve „Specifických podmínkách“ . Připomínám, že velký knírač , který 

má v průkazu původu uvedeno NESTANDARD pro barvu černostříbřitou může PP odeslat na 

plemennou knihu, která mu do PP doplní , že „ Tuto barvu uznává FCI od 1.7.2021“ s tímto jedincem 

pak samozřejmě může splnit podmínky chovnosti pro velké knírače černostříbřité. 

Genetické testování u VK : 
V poslední době se i v chovu velkých kníračů začalo více řešit testování na geneticky podmíněné 
nemoci. 
Z výsledků celkového (včetně zahraničního) testování Genomie vyplývá, že se u velkých kníračů kromě 
"čistých" jedinců (N/N) – ve 49 % vyskytují i přenašeči (N/n) – 36% i pozitivní (n/n) jedinci – 14% u 
onemocnění  - hyperuricosuria a PRA prcd. . Z tohoto důvodu také německý PSK klub přistoupil k 
povinnosti na testování na HUU jako jednu podmínek do chovu u velkých kníračů (včetně zahraničního 
krytí) . Naproti tomu u testů určených pro střední a velké knírače jako je DCM a PRA je výskyt 
pozitivních nebo přenašečů téměř 0% . I u nás mají majitelé velkých kníračů možnost zvážit využití 
"balíčků" nabízených genetickými laboratořemi Genomie nebo Laboklin. Případně nechali otestovat 
své psy na HUU a PRA prcd. Informace ohledně testování mají doposud pouze informativní charakter 
a nejsou povinné pro chov velkých kníračů v ČR. Vzhledem k tomu, že s testováním teprve začínáme 
bych doporučila aby testy měly i nadále informativní charakter a nebyly zatím povinné, ale pouze 
„doporučené“. Je třeba aby se chovatelé naučili pracovat s výsledky testování a nepřestali používat i 
třeba přenašeče pokud jsou jinak kvalitní a přínosem do chovu. Také je třeba nejdříve „zmapovat“ 
situaci v našem českém chovu velkých kníračů. Na webu kchk.cz  jsme už začali  zveřejňovat výsledky 
testování.   
 

Výstavní úspěchy VK  

Sportovní úspěchy našich kníračů vám odprezentovala výcvikářka Veronika Staniová . Já bych vyzdvihla 

nejvyšší úspěchy na světové výstavě v Brně v roce 2021 a ve Švýcarsku v letošním roce :  

Světová výstava Brno v roce 2021 

VK černostříbřitý 

Alf Habrůvka – majitel Miroslav Pala - FCI Světový vítěz 2021 

Anemone Habrůvka – majitelka Iveta Hladká -FCI Světový vítěz 2021  

VK pepř a sůl 

Harwey Gwindor Ve-Fi – majitelka Jarmila Hlaváčová - FCI Světový vítěz mladých 2021 

Harry Firesilver – majitelka Petra Štoková – V1, CAC 

Anette Habrůvka – majitelka Iveta Hladká – V1, CAC 

 

Světová výstava Geneva,  Švýcarsko 2023 

VK černý 

Julie od Devíti vrb – majitelka Kateřina Boháčová - třída pracovní V1, CAC 

Inspirace od Devíti vrb – majitelka Kateřina Boháčová- třída šampionů V4  

VK pepř a sůl 

Harwey Gwindor Ve-FI – majitelka Jarmila Hlaváčová - CACIB, Světový vítěz, BOS 



Calamity Jean Habruvka – majitelka Iveta Hladká  - V2 R-CAC 

VK černostříbřitý 

Atricio Habrůvka – majitelka  Iveta Hladká -Světový vítěz mladých + JBOB, BOB 

 

Všem patří velká gratulace !       

 

Chtěla bych i touto cestou moc poděkovat chovatelům a dalším, kteří s velkými knírači třeba jen cvičí 

za jejich podněty na úpravu normativů . Celkem se mi ozvalo 18 lidiček okolo velkých kníračů. Svolala 

jsem tedy opět schůzku chovatelů a výcvikářů velkých kníračů aby jsme mohli vše probrat.. V dubnu 

letošního roku, po skončení bonitace velkých kníračů ve Vrdech si lidi od velkých kníračů sedli a skoro 

3 hodiny v klidu a v přátelské atmosféře diskutovali o tom co by chtěli změnit nebo upravit. Musím říct, 

že mi to udělalo radost, že jsme přeci jenom schopni spolu v pohodě komunikovat a diskutovat . 

Samozřejmě jsme neměli na vše jednotný názor, ale to je přeci normální a pochopitelné. Na základě 

připomínek, na kterých se většina shodla jsem zpracovala návrh Zápisního řádu jen pro velké knírače. 

Nikoliv proto abych velké knírače odtrhla od malých a středních kníračů, to v žádném případě ! Dohodli 

jsme se, že samostatná ustanovení Zápisního řádu pro velké knírače bude přehlednější a 

srozumitelnější. Už po několik konferencí se vždy změní nějaké věty v určitém odstavci, ale už se pak 

nezapracují s tím související změny v dalších článcích což je pak chaotické. Navíc velcí knírači mají svá 

specifika ohledně zkoušek a bonitací. Přišlo mi logické, že pokud konference schválí samostatná 

ustanovení pro velké knírače, přestanou platit ustanovení týkající se velkých kníračů ve stávajícím 

Zápisním řádu pro všechny rázy kníračů.  Před konferencí jsem však byla upozorněna, že to takhle není 

legislativně v pořádku. Nejsem právník, soustředila jsem se na odbornou podstatu a proto mi to uniklo. 

Z tohoto důvodu aby se schválili připomínky týkající se velkých kníračů bude svolána mimořádná 

konference na jaro 2024. 

Podrobné výsledky chovu po rodičích a vyhodnocení DKK , zkoušky atd. budou zveřejněny na webových 

stránkách KCHK po zaslání od plemenné knihy a MVDr. Deckera 

Přeji všem hodně zdraví a radosti s jejich knírači .  

Helena Glänznerová 


